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ی کـه در حـوزه موسـیقی منتشـر شـده، 79.9 درصـد  طبـق آخریـن آمـار
یادی به موسیقی دارند و میزان متوسط مصرف موسیقی  افراد علاقه  ز
برای هر ایرانی، هفته  ای ۱۲ ساعت  و ۴0 دقیقه است. حتی ۲۴ درصد 
گـوش می دهنـد، میانگیـن  افـراد نیـز هفتـه ای ۲۱ سـاعت بـه موسـیقی 
سـن شـروع به بهره مندی از موسـیقی ۱0 سـالگی اسـت و می توان گفت 
شـنیدن موسـیقی بـرای اقشـار و سـنین مختلـف جامعـه مـا گسـتردگی 
فراوانـی دارد. بـا نگاهـی بـه آن چیـزی کـه در حـوزه موسـیقی در سـال 
گذشـته رقم خورد و شـاهدش بودیم، این بخش ظهور و بروز بیشـتری 
یان هـای فعـال  نسـبت بـه سـایر حوزه هـای فرهنگـی داشـتند و جر

ونـق نسـبی در ایـن بخـش بودنـد. در سـال ۱۴0۲،  ایـن حـوزه شـاهد ر
کنسـرت های موسـیقی بعـد از یـک دوره تعطیلـی، مقاطـع حساسـی را 
پشـت سـر گذاشـت که عبور از این مقاطع متصل به تصمیماتی شـد 
یـزی  کـه در ادامـه بـه بخش هایـی از آن اشـاره می کنیـم. تدبیـر و برنامه ر
ی مدیـران، فعـالان و  و آینـده موسـیقی و آنچـه پیـش ر درخصـوص 
علاقه منـدان موسـیقی ایرانـی قـرار دارد، نیازمنـد دقت نظـر نسـبت بـه 
گذشـته رخ داده اسـت. همچنـان  کـه در یـک سـال  اتفاقاتـی اسـت 
وی ایـن بخـش از فرهنـگ و هنـر وجـود دارنـد کـه بـرای  موانعـی پیـش ر
عبـور از آنهـا بهتـر اسـت نقـاط قـوت و ضعـف ایـن حـوزه شناسـایی و 
بررسی شوند. در گزارش پیش رو سعی کردیم مهم ترین اتفاقات سال 
۱۴0۲ در حـوزه موسـیقی را رصـد کنیـم و پیشـنهادهای اهالـی موسـیقی 

را بـرای سـال ۱۴03 بشـنویم. 

نشسـت خبـری گـزارش برنامه هـای نـوروز و رمضـان رسـانه ملـی بـا حضور رئیس 
مرکـز تحقیقـات صداوسـیما، معـاون صـدا، معـاون امـور اسـتان ها، قائم مقـام 
معاونـت سـیما، مدیـرکل اتـاق وضعیـت معاونـت فضـای مجـازی و مدیرعامـل 
تلوبیـون برگـزار شـد و مسـئولان بـا نگاهـی کمـی و آمـاری بـه عملکـرد صداوسـیما 

در مـاه رمضـان و نـوروز ۱۴03 پرداختنـد. 

   ساخت بیش از 40 برنامه مناسبتی ویژه ماه رمضان 
قائم مقام معاونت ســـیما در ابتدای این نشســـت خبری، گزارشـــی از برنامه های 
تولیدشده در سازمان ارائه داد و گفت که ما در این ماه دست به پخش برنامه های 
متنوع و گسترده ای ازجمله، مجموعه های نمایشی، مسابقه و برنامه های ترکیبی 
زدیـــم و در این حوزه با ســـاخت برنامه هـــای موفقی همچون محفل و زندگی پس 
ی ماه مبارک رمضان دســـت  از زندگی به نقطه تحول خوبی در حوزه برنامه ســـاز
ی در بخـــش دیگـــری از حرف هایش گفـــت که برای  پیـــدا کردیـــم. ســـلیم غفـــور
مـــاه رمضـــان ۱۰ برنامـــه ویژه لحظات افطـــار و ۹ برنامه در دقایق منتهی به ســـحر 
داشـــتیم. او در ادامه به برنامه های ترتیل خوانی و مناجات خوانی که بالغ بر ۱۵ 
برنامـــه بودنـــد اشـــاره کرد و مجمـــوع این برنامه ها را به عدد ۵۰ رســـاند که نیمی از 
، ۱4 درصد مســـابقه، ۱۵ درصد انیمیشـــن و پویانمایی و  این تعداد دیالوگ محور

۲4 درصد نماهنگ بودند. 

   توجه به آداب و رسوم اقوام ایرانی در برنامه های نوروزی
ی تولید شـــده در صداوســـیما  ی در بخش اشـــاره به برنامه های نوروز ســـلیم غفور
کید بر ارزش های ملی ســـاخته و روانه پخش  هم عنوان کرد که این برنامه ها با تا
شـــده اند و برای اثبات ادعای خود باز هم به بیان متر و معیارهای کمی در این 
زمینه بســـنده کرد و با اشـــاره به نام برنامه هایی نظیر برمودا، پانتولیگ، بگوبخند، 
ی رســـانه ملـــی را با این  ... پرونـــده بخـــش مربـــوط بـــه برنامه های نوروز هموطنـــز و
عنـــوان کـــه صداوســـیما تـــاش کرده تا به تمام ایران نگاه ویژه ای داشـــته باشـــد و 
آداب و رســـوم مردم و خرده فرهنگ های گوشـــه کنار کشـــور را در قاب تصویر به 

حرکت دربیاورد، بست. 

   روش های نظرسنجی در مرکز تحقیقات صداوسیما 
کری نژاد، رئیس مرکز تحقیقات رســـانه ملی هم در ادامه بیان داشت  محســـن شـــا
که ما برای محاســـبه میزان مخاطبان ســـازمان از روش هایی نظیر تلفنی، میدانی 
... بهره گرفته ایم تا آمار مربوط به مخاطبان با کمترین ضریب اشـــتباه در اختیار  و
همگان قرار بگیرد. او در ادامه گفت که ما هر دو هفته میزان مخاطبان برنامه های 
یابی قـــرار می دهیم. این  تولیـــدی در شـــبکه های مختلف صداوســـیما را مورد ارز
امـــکان هـــم وجـــود دارد که برای هر مجموعه تلویزیونی یا برنامه های مختلف تا ۱۰ 
یابی را تکرار کنیم. حتی نظرســـنجی به صورت  بار هم این شـــکل از ســـنجش و ارز

ی و جلوی در خانه ها نیز انجام می گیرد. حضور

   محفل؛ پرمخاطب ترین برنامه افطار 
کری نژاد در ادامه صحبت هایش به میزان مخاطبان برنامه های افطار اشـــاره  شـــا
و بیـــان کـــرد: »در آخرین نوبت از نظرســـنجی های صـــورت گرفته، محفل با ۲7.۹ 
، پرمخاطب ترین برنامه های  درصـــد و زندگـــی پس از زندگی با ۲7.۱ درصد آمـــار
کری نژاد به صورت »ضمنی« با اشـــاره  ســـیما را بـــه خـــود اختصاص دادنـــد. شـــا
بـــه خبـــر »فرهیختـــگان« )چارســـو فرهنگ( در رابطـــه با درصد بیننـــدگان برنامه 
محفـــل و زندگـــی پـــس از زندگـــی عنوان کرد که آمار ۱7 درصـــد مربوط به دور اول 
نظرسنجی هاســـت و ایـــن آمـــار ارتباطی با درصد مخاطبان فعلـــی این برنامه ها 
نـــدارد. ســـال پیـــش، برنامه زندگی پس از زندگی با ۲۶ درصـــد مخاطب به عنوان 
پربیننده ترین برنامه افطار شـــناخته شـــده بود. در رابطه با برنامه های سحرگاهی 
نیز شبکه های استانی ۱4.3 درصد از بیننده ها را به تماشای خود دعوت کردند 
و پس از آنها ماه خدای شـــبکه یک و ســـپس ماه من شـــبکه سه در رتبه های دوم 

و سوم قرار گرفتند.« 

   نون خ دل مخاطب را به دست آورد
رئیس مرکز تحقیقات ســـازمان صداوســـیما در بخش مربوط به پرمخاطب ترین 
یال های پخش شـــده در ایام نوروز و ماه رمضان افزود: »مجموعه تلویزیونی  ســـر
نـــون خ در »اولیـــن نوبـــت نظرســـنجی ها« که هنوز نوبت هـــای بعدی اش صورت 
کـــی بـــا ۲4.۹، هفت ســـر اژدها با  یرخا نگرفتـــه 4۱.۵ درصـــد مخاطـــب داشـــت. ز
ی بـــا ۱۵.۵ درصـــد رتبه های بعدی از حیـــث درصد بیننده را به  ۲۲.۵ و رســـتگار

خود اختصاص دادند.«

   آمارهای بازدید از برنامه های صداوسیما در پلتفرم ها 
ی میزان »بازدید« و نه بازدیدکننده  مدیـــرکل اتـــاق وضعیت معاونت فضای مجاز
ی و رمضانی سازمان در پلتفرم ها و شبکه های اجتماعی اعم از  برنامه های نوروز
پیام رســـان های خارجـــی و داخلـــی را عنوان کرد و گفت: »با اســـتفاده از ابزارهای 
موجـــود، در حـــدود پانصدهـــزار محتـــوای تقطیـــع شـــده در پلتفرم هـــای مختلف 
ی گردیـــده اســـت که به واســـطه آن به عـــدد یک میلیارد ونیـــم »بازدید« از  جمـــع آور
ایـــن محتواهـــا دســـت پیدا کرده ایم. او بیشـــتر این بازدیدها را بـــه ترتیب مربوط به 
گرام، تلگرام و روبیکا دانست و سهم برنامه های محفل، زندگی  پیام رسان اینستا

پس از زندگی، سال نو و برمودا را بیشتر از بقیه توصیف کرد.« 

   میدان داری محفل و زندگی پس از زندگی در تلوبیون 
در ادامه این نشست خبری مدیرعامل تلوبیون، احمد خورشیدی آماری از وضعیت 
تماشای برنامه های رسانه ملی در تلوبیون ارائه داد و افزود: »در ۲4 ساعت منتهی 
به تحویل سال ۱4۰3، ما ۵۰ میلیون دقیقه واچ تایم )مدت زمان تماشا( داشتیم. در 
لحظه سال تحویل هم بیش از ۱۱۲ هزار  آی پی شبکه سه را به تماشا نشستند و در 
ادامه بیش از 4۰ هزار آی پی لحظات سال نو را از طریق شبکه یک دنبال کردند. 
شبکه دو سیما نیز با نزدیک به 3۱ هزار آی پی در جایگاه سوم قرار گرفت. برنامه 
زندگی پس از زندگی در طی چهار سال گذشته در تلوبیون رتبه نخست از حیث 
ی آرشیو به خود اختصاص  مخاطب را هم از طریق تماشای زنده برنامه و هم از رو
داد اما امســـال با تجمیع شـــبکه قرآن و شـــبکه ســـه محفل به این برنامه رسید و هر 
ی اینها توانستند سه میلیون بازدیدکننده را پشت سر بگذارند. در برنامه های  دو
مربوط به سحر این »سر سفره خدا« از شبکه پویا بود که لقب بیشترین بیننده را با 
3۰۵ هزار بازدید تصاحب کرد و پس از آن ماه من، سدره و سحرنشینی قرار گرفتند.« 
درخصوص آمار مخاطبان برنامه های ســـال تحویل در تلوبیون نیز عنوان شـــد که 
برنامه سال نو با گذر از یک میلیون و ۶۶۲ هزار بازدید در جایگاه نخست قرار گرفت 
و پس از آن شب عیدی با نزدیک به 3۶۸ هزار بازدید و ایران دوست داشتنی با ۱۶۸ 
هزار بازدید در رتبه های بعدی قرار گرفتند. خورشیدی آمار برنامه های سرگرم کننده 
نوروز در تلوبیون را هم به ترتیب اعام کرد که در صدر فهرســـت میهمانی با ۶4۶ 
هـــزار بازدیـــد در جایـــگاه اول و مردان آهنین با 3۸۰ هـــزار بازدید در رتبه بعدی قرار 
گرفـــت. ســـریال ها نیـــز از قافلـــه جـــا نماندند و نون خ با ۱۵۰ هـــزار بازدید به ازای هر 
قسمت در فضای تلوبیون به عنوان پرمخاطب ترین مجموعه تلویزیونی شناخته 

کی ۱4۰ هزار بازدید گرفت و پس از آن هفت  سر اژدها با ۱۰7 هزار بازدید،  شد. زیرخا
ی با 37 هزار بازدید و همچنین فصل تازه ســـریال کره ای جومونگ با 47  رســـتگار

هزار بازدید در هر قسمت در جایگاه های بعدی قرار گرفته و تثبیت شدند. 

   هفت سر اژدها و رستگاری برای مدیریت قبلی است
ی، قائم مقام معاونت ســـیما در پاســـخ به ســـوالی در رابطه با کیفیت  ســـلیم غفور
نامطلوب مجموعه های تلویزیونی در نوروز و ایام ماه رمضان گفت: »سریال ها با 
فیلمنامه کامل به پروسه تولید خواهند رسید و دفتر فیلمنامه نویسی نیز برای توجه 
به همین مســـاله پدید آمده اســـت ولی این فرایند در آغاز راه خود به ســـر می برد و 
یابی  هنوز فیلمنامه ها به پایان مسیر تولیدشان نرسیده اند که کیفیت آن ها مورد ارز
دقیق قرار بگیرد. ضمن اینکه سریال هفت  سر اژدها در دوره مدیریت قبلی تولید 

شده  و این مسیر را طی نکرده است.«

   مشکلی با سلبریتی  ها نداشتیم و نداریم
غفوری در پاسخ به سوال خبرنگار »فرهیختگان« در مورد توجه دوباره به سلبریتی ها 
ی به خصوص در نوروز امسال و یلدای سال گذشته  و افراد مشهور در امر برنامه ساز
کید مدیران ســـازمان به ســـاخت برنامه های فاقد ســـلبریتی  علی رغم اشـــاره و تا
کیدی در این خصوص نداشتیم و هنرمندان می توانند با حفظ  گفت: »ما هیچ تا
کان در صداوســـیما حضور پیدا کنند و به ســـاخت و  معیارهای رســـانه ملی کما
تولید برنامه مشغول شوند. در بهره بردن از سلبریتی ها نیز از همان ابتدا مشکلی 

وجود نداشت و مسیر برای کسانی که به قواعد آن احترام می گذارند باز است.« 
او همچنیـــن گفـــت: »تلویزیـــون حتما از حضور هنرمندان در ســـازمان بهره لازم را 
گر هنرمند یا ســـلبریتی  می بـــرد ولـــی ایـــن کار با رعایت اصول انجـــام می پذیرد و ا
ی که دوســـت دارد را انجام دهد مورد  در آنتـــن زنـــده یـــا بیرون از آنتن زنـــده هر کار

پذیرش ما نخواهد بود.«
قائم مقام معاون ســـیما در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: »یکی از دلایل 
کاهش حضور هنرمندان در رسانه ملی ماحصل اتفاقاتی بود که در سال ۱4۰۱ رقم 
خورد و بعضی ها حضورشـــان به دلایلی کمرنگ تر شـــد، ولی هرقدر از آن شـــرایط 
فاصله گرفتیم بازگشـــت هنرمندان به صداوســـیما ســـیر صعودی به خود گرفت. 
البته تلویزیون حتما درخصوص برنامه هایی نظیر محفل و زندگی پس از زندگی 

که متکی به حضور سلبریتی ها نیستند نیز برنامه ریزی می کند.«

ارزیابی و پیشنهادهایی برای فضای موسیقی کشور 
در گفت وگو با کارشناسان موسیقی

موسیقی؛ سالی که گذشت، 
سال هایی که دارد

مدیران صداوسیما در پاسخ به سوال »فرهیختگان«:

از اول هم با سلبریتی ها مشکل نداشتیم

تقویت تمام ظرفیت های موسیقی ایرانی 
ی فرهنگی  بازگشت رونق به کنسرت ها از آن مواردی بود که در سیاستگذار
ســـال ۱4۰۲ به صورت جدی دنبال شـــد. در این ســـال در مجموع چهارهزار و 
گر دوماه محرم و صفر را از این فهرســـت  ۹7۰ نوبت کنســـرت برگزار شـــد که ا
حذف کنیم به میانگین حدود ۵۰۰ نوبت اجرا در هرماه از ســـال می رســـیم. 
ســـال ۱4۰۲ برای اجراهای پاپ کشـــور یک ســـال خوب بود و بر همین اساس 
تعدد اجراها درکنار وفور سبک های مختلف سبب شد مخاطبان به راحتی 
کنســـرت مورد عاقه خود را انتخاب کنند؛ در ســـالی که کنســـرت های پاپ 
رکـــورد خوبـــی را به لحاظ کمیت شـــاهد بود، مجید رضوی، علی یاســـینی و 
علیرضا قربانی بیشـــترین اجرا را داشـــتند. رضوی موفق شـــد در ســـال ۱4۰۲، 
۲۶7 اجرای داخلی را تجربه کند. یاسینی در این سال در ۹۰ روز بیش از ۱7۰ 
سانس کنسرت در تهران داشت و در شهر های دیگر نیز تقریبا ۵۰ کنسرت 

برگزار کرده است و جزء خوانندگان پرکار و پرفروش سال گذشته به حساب 
می آید، همچنین علیرضا قربانی از خوانندگان پرطرفدار نیز بیشتر تور را در 

ایران و کشـــور های خارجی برگزار کرده است. 
علیرضـــا قربانـــی خواننـــده بعدی اســـت که بیشـــترین اجرای کنســـرت را در 
ی صحنه رفت و  ســـال ۱4۰۲ داشـــت، ایـــن خواننـــده نزدیک بـــه ۱۰۰ شـــب رو
، کنسرت هایش  کنسرت هایش بیش از ۱۶۰ سانس اجرا شد؛ قربانی به شکل تور
را در تهران و دیگر شهر ها در هر فصل برگزار می کرد. شهرهای تهران، گرگان، 
، کرمان، سیرجان، شیراز و جزیره کیش، یزد، کاشان، شهرکرد،  رشت، تبریز
اصفهـــان، شـــیراز و تبریـــز میزبان کنســـرت های این خواننـــده بودند. قربانی 
پا و استرالیا را  همچنین تور کنسرت هایش را در کشورهایی چون کانادا، ارو

برای عاقه مندان به موســـیقی سنتی ایرانی برگزار کرد.
ی بخش های  فروردین ۱4۰۲ به مناسبت نوروز و ماه مبارک رمضان با همکار
مختلـــف فرهنگـــی و هنـــری همچون اجرای کنســـرت، ســـرود، شـــعرخوانی 
به صورت رایگان در برج میاد برگزار شد، در این برنامه خوانندگانی همچون 
یان، مهراج محمدی، فریدون آسرایی،  گروه سون، امیر تاجیک، بهنام صفار
ی صحنـــه رفتند. همچنیـــن در ویژه برنامه  امیـــد جهـــان و ســـالار عقیلی رو
 ، همنشـــینی و دورهمـــی »شـــب های لبخنـــد« همزمـــان بـــا عیدهـــای فطـــر
غدیرخـــم، کنســـرت های خوانندگانی مثل حمید عســـکری، امیر تاجیک، 
علی عبدالمالکی، سینا درخشنده، محسن میرزاده، سالار عقیلی و شهرام 
پایه عشق«  شکوهی در بوستان آب و آتش برگزار شد. کنسرت آیینی »چهار
بـــا اجـــرای ویـــژه مصطفی راغب همزمـــان با ماه صفر در مرکـــز همایش های 

برج میاد برگزار شد. 

   سایر قوای موسیقی را دریابید
بـــا نگاهـــی به مختصات اجراها و تعداد محـــدود خوانندگان می توان گفت 
همچنـــان اجراهـــا متمرکـــز بر تصمیمـــات چند تهیه کننده اســـت و از تمام 
یان هـــای موســـیقی اســـتفاده نشـــده اســـت. اســـتقبالی کـــه در  ظرفیـــت جر
کنســـرت »همـــراه بـــا خاطره هـــا« رخ داد، نشـــانه خوبـــی بود از اینکـــه با فعال 
کردن ظرفیت های موسیقایی کشور می توان اتمسفر تازه ای را به وجود آورد و 
مخاطبان را با تنوع بیشتری درگیر کرد. این کنسرت آذر سال گذشته ۱4۰۲ در 
پنج شب ۱4 تا ۱۸ آذر در تالار وحدت اجرا شد و به دلیل استقبال مخاطبان، 
برای نوبت دوم از ۱۵ تا ۱۹دی ماه تمدید شد. این کنسرت خاطرات موسیقایی 
ی، مدیرکل سابق دفتر موسیقی وزارت  مخاطبان را زنده کرد. محمداللهیار
یداد گفت: »ســـال ۱4۰۰ بعد  ی این رو فرهنگ و ارشـــاد اســـامی درباره برگزار
ی کار آمـــدن دولـــت، در هفتـــه دفاع مقـــدس و در اولین دیدارهایی که  از رو
یـــر ارشـــاد داشـــت بـــه منزل اســـتاد مجید انتظامـــی رفتیم و آقـــای وزیر از  وز
ایشـــان خواســـت موسیقی های فیلمی را که بعد از انقاب ساخته اند همراه 
ی صحنه ببرد. مردم با فیلم هایـــی که در ژانر دفاع  بـــا ارکســـتر ملـــی ایـــران رو
مقدس ساخته شده و با موسیقی استاد انتظامی همراه شده اند، خاطره های 
ی دارند. گفت وگوها با اســـتاد انتظامی در سال ۱4۰۱ انجام شد و قرار  بســـیار
ی صحنه برود که متاسفانه شرایط مهیا نبود  بود این اجراها سال گذشته رو

یان  ی همان پروژه را بار دیگر به جر و این اتفاق عملی نشـــد. در ســـال جار
انداختیم و قرار بود اســـتاد انتظامی با همراهی ارکســـتر ملی ایران طی یک 
کثر ســـه اجرا به صحنه برود. اما با توجه به اســـتقبال خوبی که مردم  یا حدا
داشتند، بلیت های این اجرا در سه شب اول خیلی زود تمام شد و این اجرا 
را برای دو شـــب دیگر تمدید کردیم تا درنهایت کنســـرت همراه با خاطره ها 

ی صحنه برود.«  برای پنج شب رو

   معین برمی گردد؟ 
»حضور ایشـــان در ایران هیچ مشـــکلی ندارد و طبق قوانین انجام می شود.« 
این اولین صحبتی بود که وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی در مورد معین گفت و 
یکی از موضوعات مهم در حوزه موسیقی را رقم زد. محمدمهدی اسماعیلی 
پـــس از جلســـه هیات وزیران چهارشـــنبه ۲۰ دی ماه در جمـــع خبرنگاران در 

پاســـخ به پرسشـــی درباره بازگشت معین این حرف را زد. 
چند روز بعد اسماعیلی در نخستین نشست خبری خود در پاسخ به سوالی 
ی اســـامی ایران فضای مســـاعدی  دربـــاره ایـــن موضـــوع گفت: »در جمهور
برای ایرانیان خارج از کشـــور که دل شـــان به یاد ایران و ایرانی می تپد وجود 
یادی بازگشـــته اند و اجرا  کنون افراد ز دارد و می توانند به کشـــور بازگردند و تا
هم داشـــته اند. ایران خانه همه اســـت، این حقی نیست که ما بتوانیم سلب 
کنیم. هرکســـی در هر موقعیتی هســـت می تواند برگردد. مجوزها هم مطابق 
قانون انجام می شـــود. از اتفاقات چند روز گذشـــته تعجب می کنم؛ افرادی 
که باید بیشترین استقبال را داشته باشند که دولت مردمی چنین فضایی را 
فراهم کرده فضای دیگری ایجاد می کنند. هیچ هنرمندی نبود که درخواست 
کند و شـــرایط بازگشـــت را فراهم نکنیم، هنرمندی بود که 4۰ سال اجازه اجرا 
نداشـــت، اما ما این اجازه را دادیم. حتی می خواســـت نماهنگی برای تشکر 
از دولـــت بدهـــد کـــه ما نگذاشـــتیم. گفتیم ما بـــه دنبال تبلیغات نیســـتیم، 
ممکن اســـت کســـی یک جا خطا کرده باشـــد اما هر شهروند ایرانی هر وقت 
کش است ما خادمش خواهیم بود، خادم  اراده کند به دلیل اینکه اینجا خا

همه هنرمندان در ایران و خارج از کشـــور هستیم.« 
فـــارغ از اینکـــه حضـــور و خوانندگی معین در ایران محقق خواهد شـــد یا نه. 
اینکه فضای مدیریت فرهنگی کشور تصمیم گرفته با واقعیت های مصرف 
موســـیقی جامعه ایران از نزدیک مواجه شـــود، ارزشـــمند است. ضمن اینکه 
ایجاد فرصتی برای بازگشت معین به کشور و خوانندگی او می تواند زمینه ساز 
مفاهمه ســـایر هنرمندان ایرانی بیرون از کشـــور با مدیران فرهنگی باشـــد. در 
ادامه این مســـیر علیرضا بیگدلی، معاون کنســـولی، مجلس و امور ایرانیان 
وزارت امـــور خارجـــه درباره ایـــن موضوع گفت: »به طورکلی همه کســـانی که 
ی اســـامی را دارند، می توانند به ایران ســـفر کنند. به عاوه  تابعیت جمهور
گر کسی فکر می کند مشکلی دارد و نگران است، می تواند از طریق سامانه  ا
پرســـمان تردد ســـوال کند و ما صریحا و با صداقت به آن پاسخ می دهیم که 
گر لازم اســـت و مشـــکلی داشـــته باشـــد، مشـــکل را  آیا می تواند ســـفر کند یا ا
حل کند. این موضوع مطرح شـــده نیز قابل تعمیم به همه افراد ازجمله افراد 
شناخته شده در حوزه های هنر و فرهنگ و حوزه های دیگر در خارج از کشور 

اســـت که در زمینه های مختلف تاش می کنند. سیاســـت کلی ما هم این 
اســـت شـــرایط را برای تردد اتباع ایرانی خارج از کشـــور تا حدی که می توانیم 
آســـان و ارزان کنیم و این را بخش کنســـولی و ایرانیان وزارت امور خارجه در 

عمل اجرا و دنبال می کند.« 
اسفندماه، عبدالله سهرابی، دستیار وزیر و مدیرکل شورای عالی امور ایرانیان 
اعام کرد که درحال برنامه ریزی برای بازگشت معین خواننده هستند و گفت: 
»هیچ کســـی به یک ایرانی نمی تواند بگوید به ایران نیا، کســـی ممنوع الورود 
نیســـت. در رابطـــه بـــا معیـــن با توجه به اینکـــه نگاه وزیر فرهنگ و ارشـــاد به 
کثری است درحال تدارک و برنامه ریزی این موضوع  موضوع نگاه جذب حدا
با نهادهای مختلف هستیم و اخبار خوبی درپیش است. هم درمورد معین و 
کثری داشته باشیم.«  هم در مورد افراد دیگر دنبال این هستیم که جذب حدا
ایـــن روزهـــا معیـــن کنســـرت هایی را در ترکیه و دبـــی دارد و چند روز پیش با 
انتشـــار عکســـی در ساحل خلیج فارس، نوشت: »تنها یک ساحل مرز میان 
من و شماســـت.« گفته می شـــد او در کنســـرتی که ۲3 فروردین در ترکیه دارد 
در مورد بازگشـــت به ایران صحبت خواهد کرد، اما هیچ صحبتی از ســـوی 
این خواننده مطرح نشـــد و باید منتظر ماند و دید در ســـال ۱4۰3 بازگشـــت او 

و تور کنســـرت هایش را در داخل کشـــور خواهیم داشت یا نه. 

   کنسرت های خارجی پاپ و سنتی 
تور کنسرت های خارجی خوانندگان ایرانی ازجمله مواردی در حوزه موسیقی 
در ســـال ۱4۰۲ بود که نمی توان از کنارش بی تفاوت گذشـــت؛ علی یاســـینی، 
رضـــا صادقـــی، رضا بهرام، احســـان خواجه امیری، ســـهراب پورناظری، گروه 
یان کنسرت هایی  لیان، علیرضا طلیسچی، علیرضا قربانی و همایون شجر
پایی و آمریکایـــی برگزار کردند.  را در دبـــی، ترکیه، اســـترالیا و کشـــورهای ارو
کـــزاد، امیـــد حاجیلـــی و علیرضـــا قربانی در بعضی از شـــهرهای  ســـهراب پا
پا  کانادا کنســـرت هایی را برگزار کردند. مســـعود صادقلو در هفت شـــهر ارو
یس  کنسرت برگزار کرد و به عنوان نخستین خواننده پاپ ایرانی در شهر پار
کت، نوازنده پیشکسوت تار و سه تار  ی صحنه رفت. همچنین کیوان سا رو
کت در ایبراهال  ی نوازنده جوان و مشهور ژاپنی و سیاوش سا به همراه تسوموز

ی صحنه رفت.  ی توکیو رو ســـالن شهردار

   انتشار 3 هزار و 208 تک آهنگ 
یادی داشت، مجوز تک آهنگ ها بود.  یکی از مواردی که در سال ۱4۰۲ رشد ز
3 هزار و ۲۰۸ تک آهنگ در سال ۱4۰۲ مجوز گرفته و منتشر شد. در کنار این 

موضوع ۲3۰ آلبوم موســـیقی هم در این ســـال منتشر شده است. 
یکی از غافلگیری های موسیقی در سال گذشته، مربوط به آخرین تک آهنگ 
منتشرشـــده از ســـوی محســـن چاوشـــی می شـــود بـــا عنـــوان »به خـــدا« که در 
فروردین ماه ۱4۰۲ در دسترس مخاطبان و طرفداران این خواننده قرار گرفت 
و توانست رکورد تک آهنگ و دانلود را به نام خودش رقم بزند. این تک آهنگ 
ی مورد استقبال قرار گرفت که به  گفته کارشناسان حوزه  آنقدر در فضای مجاز
موسیقی در عرض چند ساعت، توانست رکوردی را به نام خودش ثبت کند. 

تقویت تمام ظرفیت های موسیقی ایرانی 
   ارزیابی:1402 سال پررنگ موسیقی 

ی، کارشناس موسیقی که سال گذشته دبیری جشنواره موسیقی  رضا مهدو
یابی این حوزه از فرهنگ و هنر در  فجر را هم به عهده داشت درخصوص ارز
سال ۱4۰۲ گفت: »سال گذشته اجراهای خوبی و همچنین تولیدات موسیقی 
در گونه های مختلف که مجوز کسب کردند را شاهد بودیم. موسیقیدانان در 
قد و قامت های مختلف در اجراهای داخلی و خارجی حضور پیدا کردند 
که همه اینها باعث توسعه کمی و کیفی موسیقی در کان کشور خواهد شد. 
نسبت به دوسال گذشته مشکات در حوزه موسیقی کمتر بود. شرایط جامعه 
در شـــرایط کرونا و بعد هم اتفاقات ســـال ۱4۰۱ باعث شـــد که آن گونه که باید و 
شـــاید تولید و اجرا را در حوزه موســـیقی نمی دیدیم. در شـــرایط کرونا همه چیز 
دست به دست هم داد که خیلی از آموزشگاه ها بسته شود. معیشت زندگی در 
حوزه موسیقی سخت شد. اما در سال ۱4۰۲ به نوعی فراوانی کنسرت داشتیم. 
ی پرقوت جشنواره  ی از تک آهنگ ها مجوز گرفتند و تولید شدند. برگزار بسیار
موسیقی جوان، جشنواره موسیقی نواحی و جشنواره بین المللی موسیقی فجر 
را شاهد بودیم که بسیار باشکوه برگزار شد. واژه بین الملل به این جشنواره مهم 
کثری گروه های مختلف از گونه های مختلف، تجدید  برگشت. حضور حدا
از استادان برجسته، احیای بخش موسیقی بانوان که خیلی چشمگیر بود و 
ینی به آنها داده شد و هر شب اجرا  برای اولین بار در تالار وحدت جایگاه وز
داشتند، در جشنواره بین المللی موسیقی فجر برای اولین بار پایان نامه های 
دکترا و کارشناسی ارشد بررسی و جایزه های ویژه ای هم اهدا شد. این موضوع 
نشان داد که پژوهش موسیقی چقدر می تواند مهم باشد. در جشنواره موسیقی 
فجر برای اولین بار حضور کودکان و نوجوانان بین 7 تا ۱7 سال را شاهد بودیم 
ی کردند. این موضوع نشـــان داد که  که از اقصی نقاط ایران آمدند و تک نواز
موسیقی کودک فقط موسیقی های آموزشگاهی گروه نوازی نیست و با موسیقی 
ی کننـــد. برای اولین بار به تک آهنگ ها  دســـتگاهی هم می توانند بداهه نواز
توجه و جایزه باربد اهدا شد. در 3۸ سال گذشته در هیات داوران جشنواره 
موسیقی فجر خانم ها را نداشتیم اما سال گذشته این اتفاق رقم خورد. اینها 
همه نشـــانگر این بود که ســـال ۱4۰۲ شـــرایط برای حوزه موسیقی بهتر شد و آن 

کرختی دو سال قبل از بین رفت.« 

پدرام جوادزاده، موسیقیدان هم سال ۱4۰۲ را سالی پررنگ در عرصه موسیقی 
می دانـــد و در همین زمینه گفت: »ســـال ۱4۰۲ فکـــر می کنم مهم ترین چالش 
عرصه موسیقی برگشتن شرایط فعالیت موسیقی به حالت عادی بود. اتفاقاتی 
که موج رســـانه های غربی راه انداختند و متاســـفانه بر جامعه موسیقی بیشتر 
از همه صنوف هنری تاثیر پذیرفتند و عما فعالیت در حوزه موسیقی با یک 
اختال خیلی جدی مواجه شـــده و در کنارش یک فشـــار جمعی هم ایجاد 
شـــد. همه اینها باعث شـــد تا در ســـال ۱4۰۱ عما موســـیقی روزهای خوبی 
نداشته باشد، اما در ۱4۰۲ شرایط کمی متفاوت شد و تقریبا به حالت عادی 
بازگشـــت. مجموعه مدیریتی موســـیقی در وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـامی 
توانســـتند جشـــنواره موســـیقی فجـــر را به خوبی برگزار کنند. بـــرای همین فکر 
می کنم اینکه ذاتا ما به حالت عادی برگشتیم اتفاق خیلی خوبی بود. اینکه 
گر هر کســـی هر حرفـــی دارد ابزارش  جامعـــه موســـیقی ایـــن را تجربـــه کرد که ا
باید موســـیقی باشـــد و ما این را فهمیدیم که از چنین کنش هایی بیشـــترین 
ضربه را خود موســـیقی می بیند. متوجه شـــدیم که موسیقی یک پدیده بسیار 
آســـیب پذیر اســـت و نکته مهم این اســـت که چنین کنش هایی معمولا این 
آســـیب را چند برابر می کند. به هرحال جامعه موســـیقی درک کرد که ما باید 
کار بکنیم و ما به عنوان اصحاب فرهنگ وظیفه مان این است که در خدمت 

فرهنگ کشور باشیم. 
در ســـال ۱4۰۲ جنگ غزه را داشـــتیم و جامعه موســـیقی توانست در کنار این 
تحول اجتماعی که بخشی از جامعه را با خودش همراه کرده بود تولید محتوا 
داشته باشد. این موضوع بسیار مهم است، به خاطر اینکه ما معمولا در حوزه 
ی خیلی اثر هنری تولیـــد نمی کردیم اما در این  موســـیقی در تحـــولات فرامـــرز
اتفاق که در جهان اسام رقم خورد توانستیم همراه با هنرهای دیگر در حوزه 

موسیقی هم اثرهای خوبی را تولید کنیم.« 

   نقاط ضعف: از ضعف های موسیقی پاپ تا رعایت قانون 
ی با اشاره به اینکه یک نکته  در سال ۱4۰۲ هم نقطه ضعف بود و  رضا مهدو
یادی در ســـال ۱4۰3 به آن شـــود، گفت: »بحث قانون  هم قوت که باید توجه ز
و رعایت آن اســـت؛ نکته ای که همیشـــه موســـیقیدان ها را آزار می دهد و این 
است که برخی شهرها تابع سیاست های مرکز نیستند. وقتی وزارت فرهنگ 
ی را صادر می کند این مجوز باید در همه شـــهرهای  و ارشـــاد اســـامی مجوز
ایران مورد قبول باشـــد، حتی ســـفارتخانه و رایزن های فرهنگی هم براســـاس 
مجوز وزارت ارشاد عمل می کنند. اینکه استانی اجازه ندهد علیرضا قربانی 
چهره سرشناسی که دنیا او را می شناسند و مایه اعتای موسیقی و ادبیات 
ایران است به دلیل اینکه دو نفر نوازنده خانم که پوشش مناسب هم دارند، 
در ارکســـتر ایـــن خواننـــده حضور دارند، اجرا لغو شـــود و درنهایت دولت هم 
تاشـــش را بکنـــد مســـافرت ها و رایزنی هایـــی انجـــام بدهد تا بالاخـــره اجازه 
گر اجرایی  دهند. امیدوارم که سند موسیقی بتواند این مشکل را حل کند. ا
ی  یم که بتوانیم در مشـــهد، قم و شهرهای دیگر هم شاهد برگزار شـــود امیدوار
یم این رفتارهای تلخ که باعث سرخوردگی  کنسرت های وزین باشیم. امیدوار
اهالی موســـیقیدانان می شـــود و توســـعه کمی و کیفی موسیقی را تحت تاثیر 
قرار می دهد و  انگیزه را کم می کند، رفع شود.« جوادزاده در مورد ضعف های 
سال ۱4۰۲ در حوزه موسیقی گفت: »این موضوعی که می خواهم بگویم، فقط 
به سال ۱4۰۲ برنمی  گردد، بلکه مشکل اصلی ما در موسیقی است. مهم ترین 
بدبختی و مصیبت ما در موســـیقی ایران و عرصه موســـیقی پاپ اســـت. ما 
با کسانی مواجه هستیم که در طی یک سری مناسبات اقتصادی در عرصه 
صنعت موســـیقی ایران به عنوان چهره توســـط تهیه  کنندگان به خورد جامعه 
داده می شوند؛ درحالی  که توانایی خواندن ندارند. تقریبا اکثر چهره هایی که در 

یم، توانایی خواندن ندارند. من در ۱4۰۲ هیچ کنسرت  حوزه موسیقی پاپ دار
پاپی نرفتم به جز کارهای تلفیقی، مثل علیرضا قربانی و دیگر کســـانی که از 
طریق موسیقی ایرانی وارد حوزه پاپ شدند و همیشه از آنها خوب می شنویم. 
بقیه فاقد توانایی خواندن دو نت صحیح هستند. کوچک ترین توانایی برای 
خواندن آواز ندارند. قطعات آنها در استودیوها، به لطف تمهیدات کامپیوتری 
ی صحنه فاجعه  قابل شنیدن می شود، اما خب کیفیت لازم را ندارد. اما رو
فریاد می زند. درواقع ما با جمعی از چهره های موســـیقی پاپ مواجه هســـتیم 
که بیشتر شاید خوشگل باشند تا اینکه خواننده باشند. ما به موسیقی پاپ 
به عنوان یک ساخت تخصصی و علمی نگاه نمی کنیم. این جریان موسیقی 
ی است، تقریبا تمام سال های اخیر با مبتذل ترین نوع  یک پدیده کاما تجار
موســـیقی در عرصه موســـیقی پاپ مواجه هستیم و اتفاقا موسیقی پاپ آنقدر 
یســـین های موســـیقی پاپ که بسیار  در این شـــرایط غرق شـــده اســـت که موز
کاربلد هســـتند، خانه نشـــین شـــده اند. خوانندگانی که واقعا توانایی اجرای 
ی هستیم که سر  موســـیقی پاپ را دارند، نادیده گرفته می شـــوند. ما در روزگار
و صدا از کسانی بلند می شود که توانایی کار موسیقی ندارند، این یک فاجعه 

ک در حوزه پاپ است.« دردنا

   نقاط قوت: شنیده شدن صدای موسیقی در تمام ایران 
جوادزاده با بیان اینکه نقطه  قوت ۱4۰۲ را باید شنیده شدن موسیقی در تمام 
ایـــران عنـــوان کـــرد، گفت: »به هر حال یک بخش خیلـــی مهم از پدیده ای به 
نام هنر موســـیقی اجرای آن اســـت. ما در ســـال ۱4۰۲ بعد از ســـال ها که قضیه 
ی مجموعه مدیریتی  شهر اصفهان یک ماجرای پیچیده  شده بود، با پافشار
مرکز موســـیقی در وزارت فرهنگ و معاونت هنری و البته شـــخص قائم مقام 
وزیر -که مجوز قانونی به یک اجرا داده شـــود اما اجرا لغوشـــود- حل شـــد و در 
شهر هنرپرور اصفهان، یک اجرای خوب و باآبرو را شاهد بودیم. فکر می کنم 
نکته مثبت دیگر موسیقی در سال ۱4۰۲، جشنواره موسیقی فجر بود. با اینکه 
کیفیت و ارزان قیمت در اختیـــار عموم قرار گرفت اما  بخـــش پـــاپ بســـیار با
فکر می کنم یک بخش بین الملل بســـیار باآبرویی داشـــت. چند تا از اساتید 
برجســـته از کشورهای مختلف مثل هند، امارات، تاجیکستان، ارمنستان و 
آلمان آمدند و اجراهای خوبی داشتند. فکر می کنم نکته بعدی درخصوص 
اهمیتی بود که به بخش موسیقی هنری یا دستگاهی داده شد. یکی دیگر از 
اتفاقاتی که به نظرم در این سال مهم بود، سپردن مدیریت در حوزه موسیقی، 
یســـین ها بود. ســـال ها بود که  چه در وزارت ارشـــاد و چه در حوزه هنری به موز
یسین ها نبود و به نظرم بخش بزرگی  مدیریت موسیقی در ایران در اختیار موز

از آسیب ها در این حوزه از این اتفاق رقم می خورد.« 

   پیشنهادها: ساخت سالن و اجرای سند ملی موسیقی 
ی ساخت سالن برای موسیقی را یکی از کارهای مهم سال ۱4۰3  رضا مهدو
ی کنسرت  دانســـت و گفت: »ما تعداد ســـالن کمی در کل کشـــور برای برگزار
یم سالن های خوب برای این موضوع ساخته شود، سالن هایی  یم که امیدوار دار
که فقط برای کنسرت باشند تا بتوانیم جشنواره های معتبرتری داشته باشیم. 
جشـــنواره موســـیقی دانشجویی و جشـــنواره موسیقی بانوان باید احیا شوند و 
یم این  مورد موافقت ضمنی مدیران حوزه موسیقی قرار گرفته است. امیدوار
حس خوب همه جانبه موســـیقی در ســـال ۱4۰۲ به سرعت، پرقوا و بانشاط در 

سال ۱4۰3 عملیاتی شود.« 
همچنیـــن پـــدرام جـــوادزاده دربـــاره پیشـــنهادهایش بـــرای مدیریت فضای 
موســـیقی کشـــور گفـــت: »نکته اول این اســـت کـــه ما هنوز مســـئولیت هایی 
یسین ها سپرده نشده است. کشور ما آماج  یم در حوزه موسیقی که به موز دار

حمات مختلف است. موسیقی به عنوان یک رسانه می تواند بسیار تاثیرگذار 
گر می خواهیم فرهنگ کشـــورمان سالم بماند و رشد کند، باید کار را  باشـــد. ا
یم. نکته دوم بحث ســـرو ســـامان دادن به ارکســـترهای  به متخصص بســـپار
موســـیقی اســـت. ارکستر سمفونیک از زمان شـــکل گیری در ایران، چون یک 
موضـــوع وارداتـــی بود و بدنه اجتماعی پیدا نکرد، نتوانســـت مخاطب واقعی 
داشته باشد و بیشتر به صورت دکور باقی ماند. این حرفی که می زنم، حرف 
بزرگی است و ممکن است کسی خوشش نیاید اما واقعیت این است. ما همه 
می دانیم که ارکستر سمفونیک تهران، درجه 3 دنیا هم نیست. اما با عنایت 
به اینکه این روزها شاهد این هستیم که دکتر ستایشگر معاون بنیاد رودکی 
ی این ارکســـتر ها تمرکز دارد، امیدوارم که ارکسترها در سال ۱4۰3 به  شـــد و رو
سمت حرفه ای شدن حرکت کنند. البته کار در این زمینه  فقط این نیست 
یســـین ها بیایند و موســـیقی را درســـت اجرا کنند، بلکه باید ســـاختار  که موز

مدیریت شان اصاح شود. 
موضوع بعدی بحث ســـند ملی موســـیقی اســـت. ســـند ملی موسیقی بدون 
اشـــکال نیســـت. یکی از مسائلی که داشتیم این بود که در نوشتن این سند، 
یسین های  یسین ها چندان دخیل نبودند. شورای هنری تشکیل شد اما موز موز
یادی نبودند، برای همین یک ســـری ایرادهای واقعی به ســـند ملی موسیقی  ز
وارد است. اما بخش های مثبتش به مراتب بیشتر است. مهم ترین نکته این 
یخ ایرانی  ی نفس می کشـــیم که برای اولین بـــار در تار اســـت کـــه مـــا در روزگار
یک ســـند بالادســـتی مصوب شورای عالی انقاب فرهنگی را به عنوان قانون 
یم که برای موســـیقی اســـت و هیچ وقت نبوده اســـت و همت این دولت  دار
فعلی بوده. در ســـند ملی موســـیقی یک قرارگاه یا شورای عالی برای موسیقی 
پیش بینی شـــده که مجموعه ای اســـت از دســـتگاه های مختلف دخیل در 
پدیده موسیقی و دو دستگاه غیردخیل با پدیده هنر هم در آن هستند. باید 
امســـال این موضوع اجرایی شـــود. حتما باید جلســـات پیوسته ای برای این 
موضوع داشـــته باشـــیم تا به یک قرارگاه برســـیم، به این معنا که تصمیمات 
پیوســـته ای در دســـتگاه های مختلف گرفته شود و این عملکرد جزیره ای در 
حوزه موسیقی دیگر نباشد و موضوع موسیقی سر و سامانی پیدا بکند. این 

برنامه باید مهم ترین برنامه در سال ۱4۰3 باشد.« 

برخورد با خودسری و فصل الخطاب بودن قانون
۲۶ خرداد ۱4۰۲ تالار وحدت محل وقوع اتفاقات عجیبی شد. گروه موسیقی 
لیان به سرپرستی محسن شریفیان طی چهارشب و در روزهای ۲3، ۲4، ۲۵ 
ی صحنه رفت. در یکی از شب های اجرا  و ۲۶ خردادماه در تالار وحدت رو
گران حاضر در تالار  یدئویی از اجرای این گروه منتشـــر شـــد که برخی تماشـــا و
وحدت، هنگام اجرای این گروه، حرکات نامتعارفی انجام  دادند. انتشار این 
ویدئو در شبکه های اجتماعی واکنش هایی را به همراه داشت. اوج جنجال و 
حاشیه در کنسرت لیان اما مربوط می شد به زمانی که گفته شد گروهی از افراد 
خودسر به تالار وحدت حمله کردند تا مانع از برگزاری کنسرت شوند. براساس 
اخبار منتشرشده، حراست بنیاد رودکی و نیروی انتظامی به موقع ورود و با این 
ی این کنسرت  عوامل خودسر برخورد کردند. شریفیان ساعاتی پس از برگزار
ی که به ناعدالتی ها همیشـــه  در صفحه شـــخصی خود نوشـــت: »همان قدر
... اما امشب باز  معترض بوده و هستم و بارها دادگاهی شدم و ممنوع الکار
، به من ثابت شد افرادی هستند که علی رغم  مثل ماجرای کنسرت ۱3۹3 بوشهر
تمام فشارها، جلوی بی قانونی می ایستند و دم شان گرم. سپاسگزارم از تاش 
بی منت عوامل انتظامی تالار وحدت و حراست بنیاد که محکم در برابر این 
کام عوامل خودسر و ناشناس ایستادند. برای گروه3۰ ساله   بی قانونی و حمله نا
یـــاد این اتفاق ها افتاده… از تهدیدهای بســـیار تـــا حمله و زدوخورد و در  مـــا ز
بهترین حالت قطع صدا و برق… و خدا می داند هر بار با چه حال و اعصابی 
ی صحنه می روم! و با چه اضطرابی کنسرتم را تمام می کنم… بارها گفته ام  رو
یخته شـــود… به ویژه که  حاضر نیســـتم قطره ای خون از یک نفر به خاطر ما ر
مخاطبان جان من باشـــند… با اینکه همه  تاش مان را کردیم تا از این اتفاق 
جلوگیری کنیم ولی نشد… از همه  شما عذر خواهی می کنم… دوستون دارم 

ید و به همه تون افتخار می کنم.«  و ممنون که تنهامون نمیذار
بعـــد از ایـــن اتفاقـــات مهدی ســـالم، مدیرعامل بنیاد رودکی گفـــت: »قبل از 
اجرای کنســـرت دیشـــب فردی شناخته شده در بر هم زدن برنامه های هنری 
یار )پهنه رودکی( به ایجاد  برای دقایق اندکی در بیرون از تالار و خیابان شهر
ی انتظامی  هیاهو پرداخت که این امر با حضور به موقع ماموران خدوم نیرو
تحت کنترل قرار گرفت. با توجه به اســـناد و صورت جلســـه تهیه شـــده توسط 
ی انتظامی برای این فرد شناخته شده که سابقه طولانی در ایجاد  ماموران نیرو

ک جامعه دینی با ســـیاه نمایی  کن هنری و تحریک احساســـات پا بلوا در اما
یدادهـــای هنـــری دارد، پرونده قضایی تشـــکیل و به زودی این امر  ی رو برگـــزار
از سوی دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی پیگیری خواهد شد.«

 
   اصفهان مثل مشهد نشد

نمونـــه دیگـــری از برخوردهـــای فراقانونی در شـــهر اصفهـــان و پیرامون اجرای 
کنسرت علیرضا قربانی رقم خورد. مهر ۱4۰۲، قرار بود کنسرت علیرضا قربانی 
در اصفهان برگزار شود اما این خواننده در صفحه شخصی اش از لغو کنسرت 
خبـــر دارد و نوشـــت: »روزگار غریبـــی اســـت نازنین… متاســـفانه طی روزهای 
گذشته علی رغم تاش و پیگیری های خارج از تصور تیم اجرایی برای برگزاری 

کنسرت در شهر اصفهان، مجوز کنسرت صادر نشد.«
ی، معاون  ی را در پی داشت و محمود سالار کنش های بسیار این موضوع وا
یـــر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی با اشـــاره بـــه تماس تلفنی بـــا قربانی و  هنـــری وز
عذرخواهی از این خواننده گفت: »کنســـرت آقای قربانی مجوزهای لازم را از 
اداره کل فرهنگ و ارشـــاد اســـتان اصفهان داشته و از این نظر هیچ مشکلی 
برای اجرای ایشان وجود نداشته است. متاسفانه در روند برگزاری این کنسرت 
برخی ناهماهنگی ها با ارشاد استان منجر به لغو این کنسرت شده است.« 
همچنین سیدمحمد هاشمی، قائم مقام وزیر فرهنگ هم درباره این کنسرت 
یم. نبایـــد این اتفاق ها  گفـــت: »مـــا بـــه لغو بی دلیل کنســـرت ایراد جـــدی دار
رخ بدهـــد و مجموعه وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـامی هـــم در حال تعامل و 
پیگیری برای رفع مشـــکات به وجود آمده اســـت. این موضوع طی صحبتی 
که با مقامات ارشد استان داشتیم، در حال پیگیری و در مسیر حل است.« 
با این وجود آبان ماه برای بار دوم قربانی از لغو کنسرت های خود در اصفهان 
خبـــر داد، از همـــان ابتـــدای لغو کنســـرت های این خواننـــده در اصفهان در 
خبرهایی عنوان شـــد که حضور نوازندگان زن در تیم کنســـرت قربانی باعث 
ی  عدم صدور مجوز از سوی شورای تامین استان اصفهان شده است. سالار
آذرماه در گفت وگویی که با ایرنا داشت، گفت: »آقای قربانی در حال حاضر 
خارج از کشور هستند و طبق صحبت هایی که با ایشان شده قرار است زمانی 
ی  که به ایران بازگشـــتند تور کنســـرت های ایشان آغاز شود. رایزنی برای برگزار

کنسرت در اصفهان انجام می گیرد.« 
اســـفندماه زمان جدید کنســـرت علیرضا قربانی در اصفهان بود اما شب اول 
اجرا ســـتاد امر به معروف اســـتان اصفهان با انتشار بیانیه ای شدیداللحن به 
این کنســـرت اعتراض کردند و خواســـتار اجرا نشـــدن آن شدند. یک ساعت 
بعد از اینکه خبر لغو کنســـرت پیچید مهدی ســـموعی، مدیر روابط عمومی 
ی کنســـرت در شـــب های بعد داد و  وزارت ارشـــاد با یک توییت خبر از برگزار
نوشـــت: »اجرای صحنه ای موســـیقی آقای علیرضا قربانی از فرداشـــب طبق 
برنامه اجرا خواهد شد. امشب این برنامه به خاطر برخی ناهماهنگی ها برگزار 
نشـــد؛ در تاش هســـتیم برای جبران یک شـــب به اجرای آقای قربانی اضافه 
شـــود. از مردم شریف و هنر دوســـت اصفهان عذرخواهی می کنم.« خبر این 
اجرا و اینکه قرار است کنسرت از سه شنبه برگزار شود سریع در همه رسانه ها 
و شـــبکه های اجتماعی چرخید. بعد از این توییت ســـیدمحمد هاشـــمی، 
جانشـــین وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی راهی اصفهان شـــد تا در شـــب اول 
ی این  کنســـرت علیرضا قربانی حضور داشـــته باشـــد، وزارت ارشاد در برگزار
کنســـرت بســـیار جدی بوده و از کانال های مختلف این موضوع را پیگیری 
کـــرد تا به نتیجه برســـاند. صحبت وزیر ارشـــاد با علیرضـــا قربانی، پیگیری از 
ی اصفهان با نشـــان دادن مجوزهای قانونی این کنســـرت و  کانال اســـتاندار
صحبت با معتمدان اســـتانی از جمله کارهایی بوده که وزارت ارشـــاد انجام 
داده اســـت و این مســـیر از طریق وزیر ارشاد، جانشین او و همچنین معاون 

هنری وزارتخانه انجام گرفته است. 

   کوچه های بوشهر رنگ موسیقی 
ی فســـتیوال  یکی دیگر از اتفاقات مهم در حوزه موســـیقی ســـال ۱4۰۲، برگزار
گر بپرســـند بوشهر را به چه می شناسید قطعا  موســـیقی »کوچه« بوشـــهر بود، ا
یکی از ویژگی هایی که بیشتر تکرار می شود آواهای آهنگین و موسیقی این 
منطقه است. موسیقی جنوب پر از هیجان و شور است و نوازندگان با  سنج 
ی بی نظیری را به وجود می آورند. برای سال سوم  و دمام، نی انبان و عود جادو
یادی دیدند و مانند ســـال دوم بلیت ها در کمتر از چند ســـاعت به  تدارک ز
، دبیر فستیوال موسیقی کوچه معتقد است  یس عبدی پور فروش رســـید. ادر

در این دوره برنامه های جانبی متنوعی تدارک دیده شـــده تا مخاطبان فقط 
موسیقی نبینند. سومین دوره فستیوال کوچه در حالی برگزار شد که مجوزهای 
لازم را از وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی و همچنین سازمان میراث فرهنگی 
یافت کرده بود، عاوه بر موسیقی که در این فستیوال پررنگ  و گردشگری در
بود یکی از نقاط تمایزش با سال های قبل از این حضور و نقش آفرینی مفهوم 
قصـــه و قصه گویـــی بود. اتفاقی که با حضور محمد بحرانی، ســـروش صحت 

و اردشیر رستمی رقم خورد. 
ی این فستیوال به یکباره اجراها در بافت کوچه و خانه  اما در میانه راه برگزار
قدیمـــی ای کـــه در آن برگزار می شـــد لغو شـــد و دلیل این اتفـــاق اتفاقاتی بود 
ی بســـیار  کـــه در کوچه هـــای بوشـــهر رقم خـــورد و فیلم هایش در فضای مجاز
چرخیـــد. بعـــد از لغو چند اجرا محمدمهدی ســـموعی، مدیر روابط عمومی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی گفت: »مجریان برنامه در بوشهر از اداره کل 
یداد تقاضای مجوز  فرهنگ و ارشـــاد اســـامی بابت بخش موســـیقی این رو
کن  یافت تاییدیه اداره اما می کننـــد که طبق قوانین و بخشـــنامه ها پـــس از در
عمومی و همچنین اخذ استعامات لازم مجوز اجرا برای یک مکان محدود 
و مشـــخص )عمارت رئیس( صادر می شـــود، اجرا های این مکان با حضور و 
نظارت کامل همکاران ما برگزار شده است و اقدام خافی هم صورت نگرفته 
است. اما براساس فیلم های منتشرشده و گزارش های مردمی در کوچه های 
بافـــت قدیـــم مواردی غیرقابل قبول و مخالف ارزش ها صورت گرفته اســـت. 
یم باید موضوع  کید دار قطعا این حواشی مورد تایید وزارت فرهنگ نیست و تا

را از عوامل آن مطالبه و پیگیری کرد.« 
برگزارکننـــدگان کوچـــه اما معتقد بودنـــد که آنها در عمارت رئیس همه چیز را 
رعایت کرده اند و خارج از آن عمارت به برنامه آنها ربطی نداشته است، همه 
این ماجراها اتمامش به آنجا رسید که برخی اجراها به سالن های داخل شهر 

منتقل شد و اختتامیه هم برگزار نشد. 
اما در همین فروردین ماه فستیوال کوچه در دبی با عنوان سومین دوره کوچه 
کالچر برگزار شد و بسیار هم مورد استقبال قرار گرفت. باید دید برای سال آینده 
ی این فستیوال انجام می شود یا اینکه می خواهند  برنامه ریزی ای برای برگزار

آن را به کشورهای عربی حاشیه خلیج کوچ بدهند. 

سند ملی موسیقی؛ باید و نبایدها
یـر فرهنـگ و ارشـاد اسـامی در اسـفند ماه  محمدمهـدی اسـماعیلی، وز
۱4۰۲ از ابـاغ سـند ملـی موسـیقی توسـط رئیس جمهـور بعـد از سـال ها 
گفـت: »در  بـاره ایـن سـند  تکلیفـی خبـر داد. اسـماعیلی همچنیـن در با
گذشـته، در سـندها موضوع ها به صورت کلی و انتزاعی تدوین می شـد اما 
در سـند ملـی موسـیقی بـرای نخسـتین بار مـوارد به صـورت دقیـق مشـخص 
شـده اسـت. این سـند چند پیوسـت دارد که یکی از آنها نگاشـت نهادی 
یدادهـای موسـیقی در آن  بـوده و مسـئولیت نهادهـای مختلـف بـرای رو

پیش بینی شـده اسـت. براسـاس آنچه در پیش نویس سـند موسـیقی آمده، 
یـادی بـه موسـیقی  درمی یابیـم کـه بیـن 7۰ تـا ۸۰ درصـد افـراد جامعـه عاقـه ز
دارند و درصد افرادی که اصا به موسیقی هیچ عاقه ای نشان نمی دهند 
یـر ۵ درصـد اسـت. بـرای همیـن بایـد بگوییـم سـند موسـیقی بسـیار مهـم  ز
یـم. قـرار اسـت ایـن سـند  اسـت و نبایـد خیلـی از کنـار آن به راحتـی بگذر
مشـکات حـوزه موسـیقی را حـل و فصـل کنـد و از درگیری هـای سـلیقه ای 
نجـات دهـد. در گزارشـی کـه سـال گذشـته دربـاره ایـن سـند نوشـتیم، گفتـه 

شـد این سـند با آنچه پیش تر توسـط دولت قبل در قالب پیش نویس ارائه 
شده بود در بخش های در تضاد است و به  جای اینکه گرهی از مشکات 
ی در حـوزه موسـیقی بـاز کنـد، بـه مسـائلی پرداختـه کـه احتمـالا کاف  جـار
کـه سـند ملـی  کـرد. قـرار بـر ایـن بـود  ایـن موضـوع را پیچیده تـر خواهـد 
ی دسـتورالعمل ها و اهـداف روشـن و عمل گرایانـه ای باشـد  موسـیقی حـاو
امـا ایـن احتمـال وجـود دارد کـه دولـت بـا مـوارد مطـرح شـده در ایـن سـند 
نتوانـد اهدافـش را به سـمت هـدف رهنمـون سـازد. به طـور نمونـه مشـخص 

نیست که »حمایت از آثار و تولیدات موسیقایی مبتنی بر نگاه توحیدی، 
، انسان سـاز و تعالی گـرا« در چـه صورتـی امکان پذیـر  امیدآفریـن، تمدن سـاز
اسـت؟ و آیـا ایـن مسـاله نمی توانـد مقدمـه ای بـرای طـرح خرج هـای گـزاف 
از بودجـه  بیت المـال به نظـر برسـد؟ فرهنـگ مقولـه ای نیسـت کـه در قالـب 
»بایـد« و »نبایـد« جـای بگیـرد و تجربـه ثابـت کـرده اسـت کـه ایـن نکتـه را 
دولـت بیـش از دیگـران می فهمـد؛ در واقـع بهتـر اسـت از راه رفتـه درس 

یـم و تجربه هـای ناخوشـایند را تکـرار نکنیـم.«  بگیر

ادامه از صفحه12 ادامه در صفحه13 
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